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رئیس جمهور:

»کولبری« و »سوخت بری« در شأن 
مردم و کشور نیست

ایســنا: رئیس جمهــور در ســتاد هماهنگــی   
اقتصادی دولت با اشــاره به اینکــه تجارت مرزی 
با هدف ارتقای زندگی و معیشــت مرزنشــینان و 
در عین حــال کمک به حــوزه مبــادلات تجاری با 
همســایگان شــکل گرفت، تأکید کرد: »پدیده هایی 
نظیــر کولبری و ســوخت بری، آســیب های جدی 
اقتصادی و اجتماعی دارد و به هیچ وجه در شأن و 
منزلت مردم و کشور نیست و باید همه تلاش کنند 

این وضعیت ناهنجار سریعا سامان یابد«.
حسن روحانی همچنین در این جلسه بر ایجاد 
اشــتغال پایدار و ارتقای معیشــت مرزنشــینان و 
جایگزینی قطعی و فوری اشــتغال مفید و مولد به 
جــای رویه غیرقابل قبول کولبــری به عنوان هدف 

عملیاتی این طرح تأکید کرد.
او با اشــاره به تصمیمات و مصوبات گذشــته 
دولت بــرای ســاماندهی پدیــده دردآور کولبری، 
عنوان کرد: »بر اســاس این تصمیمات باید بخشی 
از درآمدهای دولت از محــل درآمدهای کالاهایی 
که از مرزهای رسمی وارد می شوند، به مرزنشینان 

اختصاص یابد تا مشکلات آنان حل شود«.
رئیس جمهــور با تأکید بر لــزوم اجرای دقیق و 
ســریع این مصوبات گفت: »تلاش دولت  این بوده 
که با انضبــاط در تبادلات مــرزی و ایجاد فرصت 
بهره مندی مرزنشــینان از امتیازات این طرح، زمینه 

رانت خواری از میان برداشته شود«.
از جمله مزایای این طرح، تعیین تکلیف وضعیت 
ســاماندهی بنادر و گمرکات کوچک اســتان های 
ســاحلی جنوبی کشــور، اســتفاده از ظرفیت های 
مبــادلات مرزی بــرای تأمیــن کالاهای اساســی، 
جلوگیری از درهم تنیدگی معیشــت مرزنشینان با 
درآمدهای قاچاق کالا و ایجاد شفافیت در واردات 
و گردش کالا در ســطح استان های مرزی مشمول 

است.
در ادامــه این جلســه گزارش بانــک مرکزی از 
وضعیت بازار ارز و راهکارهای ویژه و مؤثر مدیریت 
این بازار با مشــارکت فعــالان اقتصادی خصوصا 
صادرکننــدگان و با هدف ایجاد تعــادل در نرخ ارز 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
روحانی همچنین با اشــاره بــه دلایل مختلفی 
که مانع ایجاد ثبات و متعادل شدن قیمت ارز بوده 
اســت، عنوان کرد: »کشــور در مرحله افتخارآمیز 
پیروزی در جنــگ تحمیلی اقتصادی قــرار گرفته 
و همان طور که دولت با کمــک فعالان اقتصادی 
توانست با اهداف شوم دشمن مقابله کند، امروز نیز 
در تلاش اســت با ایجاد آرامش و ثبات در اقتصاد 
کشور موجبات اطمینان و اعتماد فعالان اقتصادی 

را در دوره بازآفرینی کشور فراهم کند«.
او افزود: »دولت اعتقــاد دارد کنترل و مدیریت 
بازار ســرمایه و رســیدن به تعــادل در قیمت ارز 
مستلزم تداوم فضای مســاعد و قابل اعتماد برای 
فعالیت های اقتصادی اســت و قطعــا هر گفتار و 
رفتاری هرچند غیراقتصادی که موجب آشــفتگی 
و القای بی ثباتی شــود، به اقتصاد و معیشت مردم 
لطمــه می زند. شــرایط عمومی کشــور، زمینه را 
برای حرکت به ســمت رشد درآمدهای ارزی، رفع 
التهابات و کاهش قیمت ها در بازار ارز و کالا فراهم 

کرده است«.

اسحاق جهانگیری:

برخی در کشور روی دروغ خود 
تحلیل  می کنند

ایســنا: معاون اول رئیس جمهــور در پنجمین   
دوره اهدای نشان و تندیس کارآفرینی امین الضرب، 
گفــت: »حتمــا هر کــدام از مــا در کار و زندگی و 
فعالیتی که داریم، با موانعی روبه رو می شــویم و 
اصلا انسان های بزرگ در همین جاها تفاوت خود را 
با دیگران نشان می دهند که با وجود موانع، کارهای 
بزرگ کرده انــد. کارهای خوب و مانــدگاری را که 
انجام گرفته، باید به عنوان سرمایه تلقی و به نسل 
جوان منتقل کنیم تا الگو ســازی شود و نسل جوان 
احساس کند می تواند کارهای بزرگی انجام دهد و 

موانع را پشت سر بگذارد«.
اسحاق جهانگیری افزود: »اگر دائم از مشکلات 
بگوییم، دلیلی ندارد که نمونه باشیم؛ دیگرانی در 
کشور هســتند که زیاد به مشــکلات می پردازند و 
حرف نزده را زده و مشــکل نبوده را بوده می کنند 
و دروغ می سازند و روی این دروغ تحلیل و ارزیابی 
می کنند«. او با اشــاره به اهمیــت تولید و صنعت 
و جایــگاه تولیدکننــده و صنعتگــر، گفــت: »کار 
تولیدکننده و صنعتگر همواره ســازندگی و ترسیم 
آینده خوب برای کشور بوده است. تولید کننده از دل 
سختی ها، کارهای نو و مهمی را استخراج می کند 
و ثابت می کند که سختی ها به هر حال تمام شدنی 
است و می توان از دل آن یک عمران و آبادانی برای 

کشور ایجاد کرد«.
معــاون اول رئیس جمهور همچنین با اشــاره 
بــه اثر تحریم های آمریکا بر اقتصاد کشــور، عنوان 
کرد: »در این شرایط ســخت که آمریکایی ها قصد 
زمین گیرکردن تولید و صنعت کشور را داشتند؛ اما 
یک عده ایستادند و تولید کشور را سر پا نگه داشتند. 
پیش بینی می کنم که این سختی ها تمام می شود و 
آینده ای خوب خواهیم داشت و می توان با استفاده 
از تجربیات این نسل کارکشته، مشکلات را پشت سر 

گذاشت«.
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شرق: سرنوشــت برجام، احتمال بازگشت آمریکا به آن 
و رفع تحریم ها، همچنان از مســائلی است که مقامات 
دولتی دربــاره آن اظهارنظر می کننــد. روز پیش، مانند 
سه شنبه های گذشته، سخنگوی دولت به صورت مجازی 
به ســؤالات خبرنگاران پاســخ گفت؛ پرســش هایی که 
اغلب آن به برجام و حواشی آن مربوط بود. علی ربیعی 
در ابتدای این نشست با بیان اینکه ما هم مانند بسیاری از 
ملت های دیگر باور داریم که هیچ راهی جز دیپلماســی 
برای حل اختلاف جاری نیســت، گفت: »اما دیپلماسی 
نمی تواند بدون حســن نیت و نشــان دادن صداقت آغاز 
شــود. دولت آمریکا تا امروز از برداشتن کوتاه ترین گامی 
که نشانگر تلاش برای اعتمادسازی باشد، خودداری کرده 
اســت. دولت و مذاکره کنندگان ما به عنوان وکلای مردم 
در احقاق حق ضایع شده ملت ما در تعقیب دیپلماسی 
چه از راه ســازوکارهای چندجانبه و چــه از راه مجامع 
بین المللــی کوتــاه نخواهند آمد؛ اما هرگــز تن به بازی 
بی پایانی نخواهند داد که هدف از آن خریدن زمان برای 
دولت آمریکا و به تعویق انداختن لغو تحریم هایی باشد 
کــه نه تنها با متن قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت، روح 
قوانین بین المللی و نص برجام مغایرت دارد؛ بلکه رنج 

را بر مردم ما تمدید می کند«.
او افــزود: »ما آماده ایــم که هر پیشــنهاد عادلانه و 
صادقانه ای را برای حل این اختلاف بشنویم؛ اما بیش از 
آن منتظریم که اقداماتی را در عمل ببینیم که می توانند 
به تدریــج اعتماد ازدســت رفته را بازســازی کنند. هفته 
گذشــته در توافق با آژانس بین المللی انرژی هسته ای، 
قانون مصوب مجلس را به نحوی اجرا کردیم که ضمن 
احترام به قانون، به جامعه بین المللی اطمینان بدهیم 
که برنامه های هســته ای ما همچنــان ذیل نظارت های 
مشــروع بین المللی و در مســیر صلح آمیز باقی خواهد 
ماند. این توافق حامل پیامی روشن دال بر حسن نیت ما 

در فرصت دادن به دیپلماسی بود«.

ســخنگوی دولت بــا بیان 
داریم  انتظــار  امــروز  اینکــه 
در  شــرکت کننده  اعضــای 
برجام با دریافت این پیام، گام 
متقابلی برای اثبات حسن نیت 
»نمی توانم  گفــت:  بردارنــد، 
از این هشــدار صرف نظر کنم 
کــه اقدامی خــلاف انتظار ما 
آثــاری مخرب بــر فرایندهای 
و  داشــت  خواهد  دیپلماتیک 
فرصت  پنجره های  می توانــد 
همین طور  ببندد.  به سرعت  را 

انتظار داریم که همه طرف ها عاقلانه و دوراندیشانه رفتار 
کنند و ارزش لحظات گذرا و برگشــت ناپذیر را بدانند. ما 
همچنان به دیپلماسی متعهدیم و اطمینان داریم که در 
آینده ای نزدیــک، قانون مندی بر زیاده خواهی و زورگویی 

غلبه خواهد کرد«.
تنها معیار، گام های عملی دولت آمریکاست

او در پاســخ بــه پرسشــی درباره آخریــن وضعیت 
بررســی ها برای حضور آمریکا در نشســت کمیســیون 
مشــترک برجام، عنوان کرد: »پیشنهاد سه کشور اروپایی 
برای برگزاری نشست این گروه و آمریکا به عنوان میهمان 
ابتکاری، برای حل مســائل بود؛ اما از نظر ما زمان خوبی 
برای برگزاری چنین نشستی نیست. بدون لغو تحریم ها، 
ادعای آمریکا مبنی بر اعتقاد به دیپلماســی یک لفاظی 
ریاکارانــه و غیرقابل قبول به نظر می رســد. ما پیش از 
هر مذاکره ای باید نســبت به صداقت آمریکا در جدیت 
آن برای بازگشــت به تعهدات مطابق نص توافق برجام 
اطمینــان پیدا کنیم. تنها معیــار، گام های عملی دولت 
آمریکاســت. ما از هرگونــه ابتــکاری از جانب اعضای 
باقی مانده در برجام برای سوق دادن آمریکا به ارائه چنین 
اطمینانی به جمهوری اسلامی ایران استقبال می کنیم«.

ربیعی بــا تأکید بــر اینکه 
به دپیلماســی به عنــوان تنها 
راه حل خروج از بن بســتی که 
افزود:  پایبندیم،  آفریده  آمریکا 
»اما آغاز یک فرایند دیپلماتیک 
مؤثر به حداقلی از حسن نیت 
نیاز دارد که آمریــکا با امتناع 
از انجام تعهــدات اولیه خود 
مطابق قطع نامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیــت ملل متحد از آن ســر 
باز زده اســت. ما منتظر اقدام 
بایدن  دولت  آمریکا هســتیم. 
نمی تواند سیاســت ترامــپ را اجرا کنــد و توقع نتیجه 
متفاوتی داشــته باشــد. اولین قدم بــرای آمریکا اعلام 
بازگشــت به برجام و انجام تعهداتش اســت. ایران در 
برجام است و در بالاترین سطح اعلام کرده که بلافاصله 
از اجرای تعهدات آمریکا، ایران نیز تمام اقدامات جبرانی 

خود را متوقف خواهد کرد«.
پیشنهاد بوررل مبتنی بر حسن نیت است؛ اما...

او همچنین در پاســخ به پرسشــی درباره پیشــنهاد 
جوزپ بوررل، مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا 
مبنی بر برگزاری نشســت مشــترک سه کشــور اروپایی، 
آمریــکا و ایــران درباره برجــام، عنوان کــرد: »به لحاظ 
اصولی اجرای قطع نامه های شــورای امنیت ملل متحد 
نیــازی به مذاکره ندارد؛ همان طــور که اجرای تعهدات 
همــه طرف ها در برجام نیازمند مذاکره مجدد نیســت. 
مذاکــره درباره قانــون و مقــررات بین المللــی نوعی 
بدعت گذاری اســت که پایه های ثبات بر اساس قانون را 
سســت می کند. هرچند پیشنهاد آقای بوررل را مبتنی بر 
حسن نیت ایشان می دانیم؛ اما هنوز به دلایل مجاب کننده 
و اطمینان بخشــی که از مضار چنین نشستی جلوگیری 

کند، نرسیده ایم«.
ســخنگوی دولت گفت: »تأســف برانگیز اســت که 
دولــت جدید آمریکا انتخــاب کرده که بــر روال دولت 
پیشین در نقض قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت و تحریم 
مردم ایران که نتایج ضدانســانی بر زندگی روزمره مردم 
داشته، ادامه بدهد. از نظر ما شعار »بازگشت آمریکا« که 
دولت جو بایدن آن را تکرار می کند، چیزی جز حرف های 
توخالی نیســت. آمریکا همچنان از جامعه بین المللی 
منزوی است و میراث رژیم ترامپ را باارزش می داند. ما 
منتظر گام های عملی دولت آمریکا برای اثبات حسن نیت 

در پایبندی به قوانین و توافقات پیشین هستیم«.
برای گام های جبرانی عجله نداریم

ربیعی همچنین در پاســخ به پرسشی درباره واکنش 
ایران به قطع نامه  ضدایرانی که در میان اعضای شورای 
حکام آژانــس بین المللی انرژی اتمی از ســوی آمریکا 
توزیع شــده، عنوان کرد: »توقف اجرای پروتکل الحاقی 
بر اســاس قانون مصوب مجلس اقدامی توازن بخش بر 
مبنای بند ۳۶ برجام بود که به یک طرف حق می دهد در 
صورت عدم پایبنــدی طرف های دیگر به تعهدات خود، 

متقابلا تعهداتش را به طور جزئی یا کلی متوقف کند«.
او با تأکید بر اینکه مــا همچنان به برجام پایبندیم و 
در صورت ازســرگیری تعهدات سایر طرف ها، به سرعت 
و بدون فوت وقت همه تعهــدات خود از جمله اجرای 
کامل پروتکل الحاقی را از ســر خواهیــم گرفت، گفت: 
»توافق اخیر صورت گرفته بین ایران و آژانس بین المللی 
انرژی هسته ای نشان دهنده حسن نیت ایران و ثبات قدم 
ما برای اطمینان بخشــیدن به جامعه بین المللی درباره 
تعهد خدشــه ناپذیر مــا در صلح آمیز بودن فعالیت های 

هسته ای است«.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه ما انتظــار داریم که 
این حســن نیت با حســن نیت متقابل از ســوی اعضای 
شــورای حکام مواجه شــود، افزود: »از نظر ما با توافق 
صورت گرفته، هیچ دلیلــی برای نگرانی از توقف اجرای 
داوطلبانــه پروتکل الحاقی وجود نــدارد. با این حال اگر 
آمریــکا واقعا دلیلی برای نگرانی دارد، باید با بازگشــت 
به تعهداتش در برجام زمینه بــرای عمل متقابل ایران 
فراهــم و این نگرانی مصنوعی را برطــرف کند. ما برای 
اعلام موضــع و گام های جبرانی عجلــه نداریم؛ اما هر 
اقدام مثبت یا منفی را با اقدامی متناظر و متناسب و در 

زمان و به شیوه مقتضی پاسخ خواهیم داد«.
ربیعی گفت: »در پاسخ به زمزمه کشورهای اروپایی، 
نماینده کشــورمان در بیانیــه ای اعلام کرده اســت که 
در صــورت تصویب هر قطع نامه ای علیــه ایران، قطعا 
واکنش مناســب و تصمیم مقتضی اتخاذ خواهد شــد؛ 
از جمله بازنگری در بیانیه مشــترک اخیــر بین آژانس و 

سازمان انرژی اتمی«.
گشایش در آزادسازی پول های ایران

ســخنگوی دولت همچنین در پاســخ به پرسشی 
درباره آخرین وضعیت آزادســازی پــول ایران از طرف 
کره جنوبی، عنوان کرد: »بحث آزادســازی منابع که با 
فشارهای غیرقانونی دولت آمریکا در کشورهایی نظیر 
کره جنوبی، عراق و ژاپن مســدود شده است، از طرف 
بانک مرکــزی و وزارت امور خارجــه در حال پیگیری 
اســت. این پیگیری ها در روزهای اخیر سرعت بیشتری 
گرفته و گشایش های خوبی به وجود آمده است. بانک 
مرکزی با کــره جنوبی و عراق توافقاتــی درباره نحوه 
اســتفاده از منابع و مقاصدی که باید منتقل بشــوند، 

انجام داده است«.
او با تأکید بر اینکه بانک مرکزی برای خرید کالاهای 
اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی سالانه باید بیش از ۱۰ 
میلیــارد ارز تأمین کند، گفت: »به طور طبیعی اولویت 
دولت و بانک مرکزی در استفاده از این منابع، در درجه 
اول بــرای تأمین کالاهای اساســی و تأمین نهاده های 
کشــاورزی و دامی و دارو و تجهیزات پزشــکی است. 
بر اســاس مذاکــرات صورت گرفته اســتفاده از منابع 
به صــورت تدریجی انجام خواهد گرفــت. درباره کره 
جنوبی براســاس تفاهم صورت گرفته دستور پرداخت 
یک میلیارد دلار به بانک کره داده شــده اســت که در 

حال عملیاتی شدن است«.

رئیــس مجلس، یــا فرمانده پادگان؟ به نظر می رســد که نقش رئیس 
مجلس در ایران بدل به یک مســئله شــده اســت. تناقضی که از یک سو 
حامل این نقش و از ســوی دیگر مخاطبانش یعنی ســایر نمایندگان با آن 
مواجه اند، ناشــی از عــدم درک یا تبیین این جایگاه اســت. جبهه پایداری 
در مجلــس قبلی علــی لاریجانی را دیکتاتور خطاب کــرد و حالا نماینده 
اصولگرای مهریــز و بافق هم قالیباف را بــه اداره پادگانی مجلس متهم 
کرده اســت. در جلســه علنی دیروز و در جریان بررســی تبصره ۶ لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ در بخش هزینه ای، محمدرضا صباغیان، نماینده بافق و مهریز 
که به عنوان مخالف پیشــنهادی قصد صحبت داشــت، در ابتدا خواســتار 
بیان تذکری شــد. محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اسلامی، به 
او گفت که این موضوع تبدیل به رویه ای شــده اســت کــه نمایندگان در 
ابتدای صحبت های خود یک تذکر را بیان می کنند و از صباغیان خواســت 
که توضیحاتش را در بیان مخالف پیشنهاد بیان کند. در واکنش، صباغیان 
خطاب به قالیبــاف اظهار کرد: آقای قالیباف بگذاریــد حرفم را بزنم. یک 
رویه ای ایجاد کرده ایم که پیشنهاد دهنده باید در جایگاه هیئت رئیسه حاضر 
شــده و نامش را بنویسد و به شــما بگوید تا اجازه طرح پیشنهاد را بدهید. 
این ذلت و خواری نمایندگان اســت که باید به شما التماس کنند. او ادامه 
داد: از طــرف دیگر یک رویه ای ایجاد کرده اید که پیشــنهاد نمایندگان را از 
سیســتم حذف می کنید. این مجلس دفعه اولی نیســت که در آن بودجه 
بررسی می شود، آقای قالیباف اینجا مجلس است و پادگان نظامی نیست. 
همه ما نماینده مردم هســتیم، شما هم نماینده مجلس هستید و نماینده 
برتر نیســتید. همه باید به وظایف نمایندگی مان عمل کنیم. نماینده بافق و 
مهریز در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آقای قالیباف شما در مجلس 
یک حزب تشــکیل داده اید که کســی نمی تواند حرف بزند، یک فراکسیون 
برای خود تشــکیل داده اید. آیین نامه هم به درســتی اجرا نمی شود. شما 
یک نماینده مثل ســایر نمایندگان هســتید. باید اجازه دهید که ما صحبت 
کنیم. شــما فقط مجری مجلس شورای اسلامی هستید«. »شرق« پیش تر 
در گزارشــی با عنوان رئیس یا فرمانده به همین تعارض نقشی قالیباف در 

مجلس اشاره کرده بود.
مســئله مهم دیگر این اســت که نمایندگانی که قبلا به دنبال کاهش 
اختیــارات لاریجانــی بودند، در مجلــس فعلی ســکوت کرده اند. یکی از 
اعضای فعلی هیئت رئیســه مجلس قبلا به دنبال کاهش اختیارات رئیس 
مجلــس بود و در مجلــس دهم و حتــی دوران انتخابات مجلس فعلی 
به عنوان یــک برگ برنده تبلیغاتــی از این طرح نام می بــرد؛ اما از زمانی 
که عضو هیئت رئیســه مجلس فعلی شــده، خبری از این طرح نیســت! 
نمایندگان مجلس فعلی در همان ابتدا با هیئت رئیسه به مشکل برخوردند 
و حتی زمزمه امضای صد نفره نمایندگان برای استیضاح هیئت رئیسه هم 
به گوش می رســید. الیاس نادران و حمیدرضــا حاجی بابایی هم از جمله 
نمایندگانی بودند که با هیئت رئیســه به مشــکل برخوردند و بگو مگوهای 
تندی میان شــان ردو بدل شد. مشــخص اســت که نه تنها جایگاه رئیس، 

بلکه جایگاه هیئت رئیسه هم برای نمایندگان حل نشده است. نمایندگانی 
هم تــراز آنها که از شهرشــان رأی گرفته اند؛ اما به واســطه یک انتخابات 
درونــی برای اداره مجلس در جایگاهی قــرار گرفته اند که به نظر بالاتر از 
دیگر نمایندگان قرار دارند و بر آنها اعمال تسلط می کنند. این رفتارها البته 
در خود شــخص قالیباف هم زیاد دیده می شود. سفرهایش به خوزستان و 
سیستان با توجیه اعمال نظارت بر رفتار دولت درحالی که خودش نماینده 
تهران اســت، این شــائبه را ایجاد کرده بود که پس جایگاه نماینده استان 
و شــهر کجاست؟ حتی در نحوه برخوردهایش با ســایر نمایندگان که گاه 
دســتوری و حتی توصیه وار اســت، این تداخل جایگاه دیده می شود. طبق 
قانون رئیس قوه مقننه فقط رئیس شــکلی مجلس است و از همان حق 
رأیی برخوردار اســت که دیگر نمایندگان برخوردارند و رئیس جلســات و 
نقشــش اداره کردن است، نه ریاســت بر نمایندگان، رئیس مجلس رابطه 
طولــی با نماینــدگان ندارد که چیزی را دســتور بدهد و دیگــر نمایندگان 
اطاعت کنند و بله بگویند؛ بلکه به لحاظ قانونی هم عرض آنهاست. دقیقا 
همــان تعریضی که نماینده بافق بــه او دارد؛ درحالی که مثلا در ماجرای 
لغــو یا برگزاری کنکور او در توییتی نوشــت که :»از کمیســیون آموزش و 
تحقیقات خواســتم به فوریت و به دقت، ابعــاد مختلف این موضوع را با 
حضور متخصصان بررسی کنند و در صورت لزوم آن را از مراجع ذی صلاح 
پیگیری کنند«. اینکه یک نماینده به نمایندگان دیگر دستور می دهد درباره 
چه چیزی طرح دهند، تقریبا جزء نوادر اســت. فارغ از تبیین نشدن درست 
جایگاه رئیس مجلس و ابهام و تناقضی که در این نقش وجود دارد، ماجرا 
به خود شــخصیت قالیباف هم ارتباط دارد. »شــرق« پیش تر نوشته بود: 
»آمدن قالیباف به مجلس هم برای رســیدن به پاستور بوده و حتی رئیس 
قوه مقننه  شــدن او نیز دســت گرمی برای رســیدن به ریاست قوه مجریه 
است؛ اما اگر واقعا او همچنان قصد پاستور کرده باشد، حضورش در قامت 
یک رئیس مجلس برایش شمشیری دو دَم خواهد بود. مهم ترین دلیل آن، 
تفاوت در ذات وظایف رئیس مجلس با یک رئیس اجرائی مانند شــهردار 
یا فرمانده نظامی اســت. قالیباف در عرصه نظامی-انتظامی یا شهرداری 
سال ها در نقش یک مدیر دســتوردهنده ظاهر شده؛ ولی ریاست مجلس 

جایگاهی تعاملی- مدیریتی اســت، نه دستوری. نشستن بر صندلی بالاتر 
فقط برای اداره بهتر جلسه است، نه به معنای ریاست بر جلوس کنندگان. 
مشــخص نیســت که فرمانده ســابق اگر روزی همانند لاریجانی، از سوی 
همکاران و نه زیردســتانش، »دیکتاتور« خطاب شود، آیا ظرفیت مواجهه 
با چنین موقعیتی را دارد؟ از ســوی دیگر، مجلس جایگاهی تقنینی دارد و 
مانند شهرداری یا ناجا نیست که با تعویض ناوگان یا عملیات های عمرانی 
عظیم، خروجی ملموس قابل رؤیت با تأثیر زودهنگام داشــته باشد؛ پس 
ظرفیت مجلس به هیچ عنوان هم راســتا با استعدادهای قالیباف، معروف 

به یک »مدیر جهادی« نیست...«.
درباره ســوءتفاهمی به نــام رئیس قوه مقننه هم »شــرق« پیش تر در 
کوران رقابت های نامزدهای اصولگرا برای نشســتن بر صندلی پاســتور در 
گزارش مفصلی به چرایی برســاختگی اهمیت ایــن جایگاه پرداخته بود. 
بخشی از این برساختگی مرتبط با نامی است که در قانون اساسی بر رئیس 
پارلمان نهاده شــده؛ یعنی رئیس قوه مقننه و آن را به ظاهر هم تراز رئیس 
دو قوه دیگر کرده؛ اما بخش مهم تر شــاید ناشی از یک تاریخ است؛ به ویژه 
یک شخص. شخصیت حقیقی هاشمی رفسنجانی به عنوان نخستین رئیس 
مجلس جمهوری اســلامی هویت و ارزشی فراتر از جایگاه حقیقی به این 

سمت داده بود.
از همان مجلس نخســت که هاشمی رفســنجانی بر صندلی ریاســت 
تکیه زد، شأن ریاست پارلمان به میزان ریاست یک قوه بالا رفت. خاطرات 
هاشمی رفسنجانی به خوبی گواه چنین نقشی است؛ از میزان مراجعه های 
به او برای تعیین تکلیف ها تا حضورش در فرایندهای تصمیم ســاز رسمی 
و غیر رسمی، فراتر از یک شــخصیت حقوقی. از سوی دیگر، رابطه نزدیک 
هاشمی رفســنجانی با امام و ســیداحمد و همچنین جانشینی فرماندهی 
کل قــوا، برای هاشــمی امــکان مانــوری فراتر از یک رئیــس مجلس در 
عرصــه قدرت سیاســی و اجرائــی فراهم می کــرد؛ امکانــی گاه فراتر از 
ریاســت جمهوری و نخســت وزیری. برای مثال، در ماجرای مک فارلین و 
ورود هیئت آمریکایی به تهران، این هاشمی رفســنجانی بود که از ســوی 
مشــاور امنیتی میرحســین در جریان چندوچون آن قرار می گیرد و سکان 
ماجرا تا آخر در دست هاشمی باقی می ماند. زمانی هم که قرار می شود در 
نماز جمعه ماجرا به اطلاع مردم برسد، امام این وظیفه را بر عهده هاشمی 
می گذارد. در مجلس خبرگان رهبری بعد از فوت امام خمینی هم با اینکه 
رئیس مجلس آیت الله مشــکینی اســت، این هاشمی رفسنجانی است که 
در جایگاه رئیس نشســته و صحنه گردان است. شأن حقیقی هاشمی بود 
که جایگاه رئیس مجلس را فراتر از جایگاه قانونی- حقوقی اش برد و این 
تصــور و توقع را ایجاد کرد که این صندلی، ذاتا چنین جایگاهی دارد. آنجا 
که بعدی ها هم همین انتظار را از این ســمت داشــتند؛ فارغ از اینکه آیا از 
سوی دیگران پذیرفته می شوند یا خیر. اینکه یک رئیس مجلس دیکتاتور یا 
دیگری فرمانده پارلمان خطاب می شود، دقیقا حاکی از این عدم پذیرش و 

ناهمسازی شخصیت حقیقی او با شخصیت حقوقی اوست.

نماینده بافق: اینجا مجلس است و پادگان نظامی نیست، شما هم نماینده برتر نیستید

قالیباف؛ رئیس مجلس یا فرمانده؟

سخنگوی دولت:

مذاکره دوباره درباره برجام بدعت است

ادامه از صفحه اول

خبر

 چرا در مناطق خطرناک تهران 
همچنان آپارتمان می سازند؟

مناطق شــهری به طور فزاینده ای در معرض خطر 
قرار می گیرند و الگوهای جدیدی از ریسک شدید ایجاد 
می کنند. در عین حال، توسعه شهری با برنامه ریزی و 
مدیریت ضعیف، خطرات جدید و ریســک گسترده ای 
ایجاد کــرده اســت شــهرهای نامناســب همچنان 
مخاطــرات جدیدی ایجاد می کنند که دســتاوردهای 
توســعه فعلی را هر چه بیشــتر ناپایدار می کند. نبود 
زیرســاخت ها و خدمات کافی، مسکن ناامن، خدمات 
بهداشتی ناکافی و ضعیف – حتی در مناطق ثروتمند 
شمال شهر تهران - می تواند مخاطرات طبیعی را به 
یک فاجعه تبدیل کند. به عنوان مثال، مدیریت ضعیف 
مــواد زائد جامد می تواند باعث انســداد شــبکه های 
فاضلاب آب و فاضلاب شــود کــه می تواند منجر به 
غرقاب  و جاری شــدن سیل شود. تخریب یا آسیب به 
زیرســاخت ها می تواند منجر به کمبود آب یا آلودگی 
شــود. دسترسی نداشتن به مســکن امن با تأمین آب، 
نبود بهداشــت و مراقبت های بهداشتی و آموزشی بر 
توانایی بهبودی ســاکنان شــهری اثر منفی می گذارد. 
ویژگی های بی شماری از برنامه ریزی و توسعه شهری 
فعلی وجود دارد که باعث آســیب پذیری می شود، از 
جملــه این واقعیت که در تصمیمات ســرمایه گذاری 
به ندرت خطر فاجعه در نظر گرفته می شــود. ضعف 
مقررات، به عنوان مثال اجرانشدن قوانین ساختمانی، 
مجوز برنامه ریزی و ســرمایه گذاری نظارتی، که اغلب 
به فساد مرتبط است، امکان انتقال خطر از شرکت های 
ساختمانی به کسانی را که در ساختمان ها زندگی و کار 
می کنند، فراهم می کند. در ایران مرگ ومیر بر اثر زلزله 
بارهــا در تاریخ رخ داده اســت. مهم ترین مثال زلزله 
پنجم دی ماه ۱۳8۲ بم است که زلزله ای با بزرگای ۶.5 
موجب کشته شدن حدود یک سوم جمعیت شهر شد! 
این موضوع عمدتا به دلیل روش ساخت خانه هاست 
که در صورت لرزش در معرض ریسک بالای فروریختن 
هستند. بسیاری از ساختمان های جدید بر مبنای کسب 
سود بیشــتر و صرفا سرمایه گذاری، بدون درنظرگرفتن 
اولویــت خطر زمین لرزه ســاخته می شــوند. بنابراین 
حتی زمین لرزه های نه چندان شــدید می توانند تعداد 
نســبتا زیادی جان باخته داشته باشــند. خوشبختانه 
بیشــتر زمین لرزه ها اندازه ای کوچک و متوسط دارند و 
بســیار در نواحی کم جمعیــت رخ می دهند. ولی این 
موضــوع الزاما همه موارد را شــامل نمی شــود، اقل 
موارد نیز می تواند برای ما فاجعه بار باشــد. در همان 
مناطق مخاطره خیز که مدام بــه بارگذاری جمعیتی 
در آنها ادامه می دهیم، شــمال شــهر تهران و تقریبا 
در تمام محدوده های پیرامونی همه شهرهای استان 
تهران چنین روندی برقرار اســت و این موضوع عملا 
ســرمایه گذاری در جهت افزایش ریسک است. جلوی 

ایجاد ریسک های جدید را بگیریم.
* استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و 
مهندسی زلزله

اسماعیل گرامی مقدم:

اصلاح طلبان خود را خرج اعتدالیون 
نمی کنند

نامه نیوز: اســماعیل گرامی مقدم، از اعضای نهاد   
اجماع ســاز اصلاح طلبان، درباره دیدگاه حاکم بر این 
نهــاد در مواجهه با نامزدهــای غیراصلاح طلب بیان 
کرد: »خانــم آذرمنصوری به عنوان ســخنگوی نهاد 
اجماع ســاز اخیرا اعلام کردند اگر نامزد اصلاح طلبان 
ردصلاحیت شــود، خواهیم گفت که نامزدی نداریم. 
این ســخن از سوی ســخنگوی نهاد اجماع ساز بیان 
شــده اســت و می توان به عنوان موضع رســمی این 
تشــکل دانســت. اصلاح طلبان در ایــن دوره خود را 
خرج اعتدالیون نمی کنند و به هیچ وجه نمی خواهند 
از یک نامزد غیراصلاح طلب حمایت کنند؛ زیرا تجربه 
حمایــت از آقای روحانی وجــود دارد«. او ادامه داد: 
»به نظرم فضا اصلا به گونه ای نیست که اجازه حضور 
هیچ اصلاح طلبی به عرصه انتخابات مهیا نباشد و اگر 
مسئولان بررسی صلاحیت ها به سخنان اخیر رهبری 
انقــلاب توجه کنند، به هیچ وجه فضــای انتخابات را 
یکدســت نمی کنند؛ زیرا رهبری تأکیــد کردند که باید 
مشــارکت حداکثری در انتخابات رخ دهد و مشارکت 
بــالا هم با حــذف اصلاح طلبــان از صحنــه رقابت 
محقق نمی شــود. بنابراین اصلاح طلبان در انتخابات 

ریاست جمهوری ۱۴۰۰ نامزد خواهند داشت«.


